

学校编码: 10384

分类号\_\_\_\_\_密级\_\_\_\_\_

学号: 11120051300276

UDC\_\_\_\_\_

廈門大學

硕士学位论文

**Basic Cognitive Experiences and Definition Proper  
of the English Learner's Dictionary**

**基本认知经验与英语学习词典释义本体**

高 军

指导教师姓名: 吴建平 教授

专业名称: 英语语言文学

论文提交日期: 2008 年 4 月

论文答辩时间: 2008 年 月

学位授予日期: 2008 年 月

答辩委员会主席: \_\_\_\_\_

评 阅 人: \_\_\_\_\_

200 年 月

厦门大学博硕士学位论文摘要库

# 厦门大学学位论文原创性声明

兹呈交的学位论文,是本人在导师指导下独立完成的研究成果。本人在论文写作中参考的其他个人或集体的研究成果,均在文中以明确方式表明。本人依法享有和承担由此论文而产生的权利和责任。

声明人(签名):

年 月 日

厦门大学博硕士学位论文摘要库

# 厦门大学学位论文著作权使用声明

本人完全了解厦门大学有关保留、使用学位论文的规定。厦门大学有权保留并向国家主管部门或其指定机构送交论文的纸质版和电子版，有权将学位论文用于非赢利目的的少量复制并允许论文进入学校图书馆被查阅，有权将学位论文的内容编入有关数据库进行检索，有权将学位论文的标题和摘要汇编出版。保密的学位论文在解密后适用本规定。

本学位论文属于

1、保密（ ），在 年解密后适用本授权书。

2、不保密（ ）

（请在以上相应括号内打“√”）

作者签名： 日期： 年 月 日

导师签名： 日期： 年 月 日

厦门大学博硕士学位论文摘要库

## Synopsis

The application of currently-prevailing linguistic theories, especially the theories of cognitive linguistics, to dictionary compilation is a natural scene in linguistic fields and is in line with the principle of being “user-friendly” in the meantime. Cognitive characteristics can be found in current English learner’s dictionaries (ELD).

Definition is the kernel of a dictionary. It can be asserted that the whole dictionary should spread around the definition system. This thesis reconstructs the structure of the ELD centered around the definition system.

“Basic level category” and “basic image schema”, the two basic cognitive experiences, are both at a basic position in human cognitive system. This thesis endeavours to analyze the definition proper of English learner’s dictionaries on the basis of the knowledge of “basic level category” and “basic image schema” in order to find out the problems in the practice of dictionary compilation caused by not taking cognitive experience into consideration and to make English learner’s dictionaries more user-friendly.

This thesis falls into seven chapters:

Chapter 1 gives a brief introduction to the history of the ELD, mainly presenting the generations that the ELD has gone through. Then literature review is cited to prove the feasibility of combining ELD compilation with theories of cognitive linguistics.

Chapter 2 gives an introduction to the two basic cognitive experiences: “basic level category” and “basic image schema”. In this section, the theoretic framework of cognitive linguistics and the relationship between the two basic cognitive experiences is illustrated.

Chapter 3 initiates a dictionary structure centered on definition system, that is 1) access of definition, 2) instruction, supplement and rearrangement of definition, 3) definition proper, and 4) environment of definition. Then definition proper is elucidated from a cognitive angle: defining vocabulary, sense division and arrangement and means of defining which includes paraphrase, true definition, functional definition and pictorial illustration.

Chapter 4 is a case study on the definition proper of LDOCE<sub>3</sub> from the perspective

of basic cognitive experiences, which is employed as the reference point for a diachronic analysis of the definition proper of LDOCE series from the perspective of basic cognitive experiences in Chapter 5 and a synchronic analysis of the definition proper of OALD<sub>6</sub>, LDOCE<sub>4</sub>, COBUILD (2006) and MACMILLAN from the perspective of basic cognitive experiences in Chapter 6.

Chapter 7 reaches a conclusion on the analysis: 1) the advantages and disadvantages of ELDs from the perspective of basic cognitive experiences, 2) limitations of this study, and 3) suggestions for further study.

**Key words:** basic level category; basic image schema; definition proper



## 摘要

把认知理论，特别是认知语言学理论，应用于词典编纂，是语言学界自然存在的一种现象，也符合“服务使用者”原则。几大英语学习词典都表现出了一定的认知特点。

释义是词典的核心，可以说整部词典是围绕释义而展开的，本文试着以释义为基点来重构英语学习词典的结构。

“基本等级范畴”与“意象图式”这两种基本认知经验在整个人类认知体系中处于基础地位。本文在介绍“基本等级范畴”与“基本意象图式”理论的基础上，通过分析英语学习词典的释义本体来发现词典编纂实践中由于没有考虑到基本认知经验而产生的问题，以期能更好地服务使用者。

本文共分为七章：

第一章首先简要介绍了英语学习词典史，主要陈述了英语学习词典所经过的发展阶段。然后通过文献综述来证明把英语学习词典编纂实践与认知语言学理论结合起来的可行性。

第二章简要介绍了两种基本认知经验：“基本等级范畴”与“基本意象图式”，也介绍了认知语言学以及两种基本认知经验之间的关系。

第三章介绍了以释义为基点而重构的英语学习词典结构，分为释义接入、释义说明、补充与整理、释义本体与释义环境；其中释义本体是词典的主要部分，包括释义词汇、义项划分与排列以及定义方式。

第四章是基于基本认知经验的《朗文当代英语辞典》(第三版)释义本体分析。

第五章是以第四章分析为参照点的基于基本认知经验的《朗文当代英语辞典》系列释义本体的历时比较。

第六章是基于基本认知经验的四大英语学习词典释义本体的共时比较。

第七章是结论：虽然现代英语学习词典逐渐开始注重基本认知经验在词典编纂实践中的应用，使其更好地服务了使用者，然而仍存在由于未考虑到基本认知经验而产生的问题。

**关键词：**基本等级范畴；基本意象图式；释义本体

## Contents

<b>Chapter One Introduction</b> .....	1
<b>1.1 A brief introduction to the English learner's dictionary (ELD)</b> .....	1
<b>1.2 The feasibility of combining the ELD compilation with the theories of cognitive linguistics: literature review</b> .....	3
<b>1.3 This thesis's research objective, content and methodology</b> .....	6
<b>Chapter Two Two Basic Cognitive Experiences in Cognitive System: Basic Level Category and Basic Image Schema</b> .....	8
<b>2.1 The basic theoretical framework of cognitive linguistics</b> .....	8
2.1.1 An introduction to the basic theoretical framework of cognitive linguistics.....	11
2.1.2 A summary of the basic theoretical framework of cognitive linguistics.....	17
<b>2.2 The construal of two basic cognitive experiences</b> .....	17
<b>2.3 The relationship between two basic cognitive experiences</b> .....	19
<b>Chapter Three Reconstruction of the Structure of the ELD Centered on Definition System</b> .....	21
<b>3.1 An introduction to the reconstruction of the structure of the ELD centered on definition system</b> .....	21
3.1.1 Access of definition.....	22
3.1.2 Instruction, supplement and rearrangement of definition.....	22
3.1.3 Definition proper.....	23
3.1.4 Environment of definition.....	23
3.1.5 A summary of the reconstruction of the structure of the ELD centered on definition system.....	23
<b>3.2 A detailed introduction to definition proper with the application of the theories of basic cognitive experiences to the practice of handling definition</b>	

<b>proper</b> .....	24
3.2.1 Status of definition proper.....	24
3.2.2 Defining vocabulary and basic cognitive experiences.....	24
3.2.3 Sense division, sense arrangement and basic cognitive experiences.....	27
3.2.3.1 General view of sense division and arrangement.....	27
3.2.3.2 Sense division and arrangement and basic cognitive experiences.....	28
3.2.4 Means of defining and basic cognitive experiences.....	30
3.2.4.1 Paraphrase.....	30
3.2.4.2 True definition.....	32
3.2.4.3 Functional definition.....	34
3.2.4.4 Pictorial definition.....	35
<b>3.3 Summary</b> .....	37
<b>Chapter Four An Analysis of the Definition Proper of LDOCE<sub>3</sub> from the Perspective of Basic Cognitive Experiences</b> .....	39
<b>4.1 Defining vocabulary of LDOCE<sub>3</sub> and basic cognitive experiences</b> .....	39
<b>4.2 First sense of LDOCE<sub>3</sub> and basic cognitive experiences</b> .....	42
<b>4.3 Means of defining in LDOCE<sub>3</sub> and basic cognitive experiences</b> .....	43
4.3.1 Paraphrase in LDOCE <sub>3</sub> and basic cognitive experiences.....	43
4.3.2 True definition in LDOCE <sub>3</sub> and basic cognitive experiences.....	44
4.3.3 Functional definition in LDOCE <sub>3</sub> and basic cognitive experiences.....	45
4.3.4 Pictorial illustration in LDOCE <sub>3</sub> and basic cognitive experiences.....	46
<b>4.4 Summary</b> .....	49
<b>Chapter Five A Diachronic Analysis of the Definition Proper of LDOCE Series from the Perspective of Basic Cognitive Experiences</b> .....	50
<b>5.1 Defining vocabulary of LDOCE series and basic cognitive experiences</b> .....	50
<b>5.2 First sense of LDOCE series and basic cognitive experiences</b> .....	56
<b>5.3 Means of defining in LDOCE series and basic cognitive experience</b> .....	57

5.3.1 Paraphrase in LDOCE series and basic cognitive experiences.....	57
5.3.2 True definition in LDOCE series and basic cognitive experiences.....	57
5.3.3 Functional definition in LDOCE series and basic cognitive experiences.....	59
5.3.4 Pictorial illustration in LDOCE series and basic cognitive experiences.....	61
<b>5.4 Summary</b> .....	<b>66</b>
<b>Chapter Six A Synchronic Analysis of the Definition Proper of OALD<sub>6</sub>, LDOCE<sub>4</sub>, COBUILD (2006) and MACMILLAN from the Perspective of Basic Cognitive Experiences.....</b>	<b>67</b>
<b>6.1 Defining vocabulary of the four ELDs and basic cognitive experiences.....</b>	<b>67</b>
<b>6.2 First sense of the four ELDs and basic cognitive experiences.....</b>	<b>72</b>
<b>6.3 Means of defining in the four ELDs and basic cognitive experience.....</b>	<b>73</b>
6.3.1 Paraphrase in the four ELDs and basic cognitive experiences.....	73
6.3.2 True definition in the four ELDs and basic cognitive experiences.....	74
6.3.3 Functional definition in the four ELDs and basic cognitive experiences...	75
6.3.4 Pictorial illustration in the four ELDs and basic cognitive experiences.....	76
<b>6.4 Summary</b> .....	<b>79</b>
<b>Chapter Seven Conclusion.....</b>	<b>80</b>
<b>7.1 Advantages and disadvantages of ELDs from the perspective of basic cognitive experiences.....</b>	<b>80</b>
<b>7.2 Limitations of this study.....</b>	<b>80</b>
<b>7.3 Suggestions for further study.....</b>	<b>81</b>
<b>References.....</b>	<b>82</b>
<b>Acknowledgements.....</b>	<b>86</b>

厦门大学博硕士学位论文摘要库

## 目 录

第一章 引言.....	1
1.1 英语学习词典简史.....	1
1.2 与认知语言学理论结合的可行性.....	3
1.3 本文研究目的、研究内容与研究方法.....	6
第二章 认知体系中的两种基本认知经验：基本等级范畴与基本意象 图式.....	8
2.1 认知语言学基本理论框架.....	8
2.1.1 认知语言学基本理论框架介绍.....	11
2.1.2 认知语言学基本理论框架总结.....	17
2.2 两种基本认知经验的识解.....	17
2.3 两种基本认知经验的关系.....	19
第三章 以释义为基点的英语学习词典整体结构的重构.....	21
3.1 以释义为基点的英语学习词典整体结构的重构介绍.....	21
3.1.1 释义接入.....	22
3.1.2 释义说明、补充与整理.....	22
3.1.3 释义本体.....	23
3.1.4 释义方法.....	23
3.1.5 以释义为基点的英语学习词典整体结构的图表总结.....	23
3.2 释义本体具体介绍兼谈结合基本认知经验的可行性.....	24
3.2.1 释义本体的地位.....	24
3.2.2 释义词汇.....	24
3.2.3 义项划分与排列.....	27
3.2.3.1 义项划分与排列简介.....	27

3.2.3.2 义项划分与排列.....	28
3.2.4 释义方式.....	30
3.2.4.1 对释式.....	30
3.2.4.2 定义式.....	32
3.2.4.3 功能式.....	34
3.2.4.4 图例式.....	35
3.3 小结.....	37
<b>第四章 基于基本认知经验的《朗文当代英语辞典》(第三版) 释义     本体分析 .....</b>	<b>39</b>
4.1 基本认知经验与《三版》的释义词汇.....	39
4.2 基本认知经验与《三版》的首位义项.....	42
4.3 基本认知经验与《三版》的释义方式.....	43
4.3.1 基本认知经验与《三版》的对释式.....	43
4.3.2 基本认知经验与《三版》的定义式.....	44
4.3.3 基本认知经验与《三版》的功能式.....	45
4.3.4 基本认知经验与《三版》的图例式.....	46
4.4 小结.....	49
<b>第五章 基于基本认知经验的《朗文当代英语辞典》系列释义本     体的历时比较.....</b>	<b>50</b>
5.1 基本认知经验与《朗文》系列的释义词汇.....	50
5.2 基本认知经验与《朗文》系列的首位义项.....	56
5.3 基本认知经验与《三版》的释义方式.....	57
5.3.1 基本认知经验与《朗文》系列的对释式.....	57
5.3.2 基本认知经验与《朗文》系列的定义式.....	57
5.3.3 基本认知经验与《朗文》系列的功能式.....	59
5.3.4 基本认知经验与《朗文》系列的图例式.....	61

5.4 小结.....	66
<b>第六章 基于基本认知经验的四大英语学习词典释义本体的共时比较.....</b>	<b>67</b>
6.1 基本认知经验与四大英语学习词典的释义词汇.....	67
6.2 基本认知经验与四大英语学习词典的首位义项.....	72
6.3 基本认知经验与四大英语学习词典的释义方式.....	73
6.3.1 基本认知经验与四大英语学习词典的对释式.....	73
6.3.2 基本认知经验与四大英语学习词典的定义式.....	74
6.3.3 基本认知经验与四大英语学习词典的功能式.....	75
6.3.4 基本认知经验与四大英语学习词典的图例式.....	76
6.4 小结.....	79
<b>第七章 结论.....</b>	<b>80</b>
7.1 英语学习词典在结合基本认知经验方面的优点与不足.....	80
7.2 研究不足.....	80
7.3 进一步研究的建议.....	81
参考书目.....	82
致谢.....	86



Degree papers are in the "[Xiamen University Electronic Theses and Dissertations Database](#)". Full texts are available in the following ways:

1. If your library is a CALIS member libraries, please log on <http://etd.calis.edu.cn/> and submit requests online, or consult the interlibrary loan department in your library.
2. For users of non-CALIS member libraries, please mail to [etd@xmu.edu.cn](mailto:etd@xmu.edu.cn) for delivery details.

厦门大学博硕士论文摘要库